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КККККто и кто и кто и кто и кто и как побеак побеак побеак побеак побеждалждалждалждалждал
в угв угв угв угв углеводородных войнах Россиилеводородных войнах Россиилеводородных войнах Россиилеводородных войнах Россиилеводородных войнах России
и Белари Белари Белари Белари Беларууууусисисисиси
Николай НЕКРАШЕВИЧ,
«Завтра твоей страны»

Конфликты между
Россией и Беларусью,
обусловленные условия�
ми поставок и транзи�
та через белорусскую
территорию энергоноси�
телей и электроэнергии,
возникали не раз. За пос�
леднее десятилетие экс�
перты «Завтра твоей
страны» насчитали две
газовые, две нефтяные и
одну энергетическую
войну. Накануне 2010
года союзники опять на�
чали углеводородное сра�
жение и сразу по двум
фронтам – нефти и элек�
троэнергии.

Впрочем, в истории бе
лорусскороссийских отно

шений в нефтегазовоэнер
гетической отрасли и такие
эпизоды уже бывали – в на
чале 2004 года. Причем,
тогда все выглядело куда
как более критично, чем
сейчас. На кон были постав
лены цены на все: газ,
нефть, электроэнергию.
Стороны не только излага
ли свои угрозы на бумаге,
но и применяли на деле.

Первая газовая
В 2004 году Беларусь

впервые после распада СССР
(с 1991 года) осталась без
контракта с «Газпромом» на
поставку газа. Тогда «Газп
ром» и «Белтрансгаз» не
смогли прийти к соглаше
нию по цене поставок и тран
зитным тарифам. Это
привело к первому в бело
русскороссийских отноше
ниях демонстративному од
нодневному отключению
магистрального трубопрово
да. Александр Лукашенко

сравнил такое отношение
братского народа с тем, что
делали в Беларуси фашис
ты во время Великой Отече
ственной войны.

Газ в конце концов по
шел в Беларусь, но без кон
тракта с «Газпромом». До
весны 2004 года его постав
ляли с разрешения «Газп
рома» независимые компа
нии – «Итера», ТНК,
«Транснафта».

Итог: выиграла Россия
Цена на газ была повы

шена с 29 долларов почти до
47 долларов за 1 тыс куб. м.

На переговорах по кон
тракту на 2004 год российс
кая сторона заставила
белорусов согласиться на про
дажу и начать ускоренную
предпродажную подготовку
«Белтрансгаза», что в конце
концов и было выполнено.

Первая нефтяная
Тогда же Москва впер

вые обращает на несоблюде

ние пунктов соглашения
Таможенного союза и дого
вора о Союзном государстве
по унификации экспортных
пошлин на нефть и нефте
продукты. Беларусь к
этому времени благодаря
растущим ценам на нефть
превратилась в достаточно
крупного экспортера нефте
продуктов на европейский
рынок.

Главной причиной успе
хов белорусского экспорта
стал рост поставок в страну
беспошлинной дешевой
российской сырой нефти. В
этом было заинтересовано не
только белорусское государ
ство, но и российские по
ставщики. Это связано с
меньшим по сравнению с
Россией размером экспорт
ной пошлины, которую эк
спортер должен уплачивать
в белорусский бюджет.
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Глеб ЛАБАДЗЕНКА,
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15 студзеня ў Дзяржаў�
ным літаратурным музеі
Янкі Купалы ў Мінску
адбылося адкрыццё выс�
тавы амерыканскага
фатографа Джона
Кунстадтэра, а таксама
прэзентацыя новай кнігі
Рыгора Барадуліна «На�
вошта», якую склаў музы�
ка Алесь Камоцкі. Лучыць
амерыканскага фатогра�
фа і беларускага паэта тое,

што вершасказы Барадул�
іна ў кнізе аздобленыя
здымкамі Кунстадтэра.
А здымкі гэтыя Кунстад�
тэр зрабіў у часе
шматлікіх вандровак па
Беларусі.

Міла чуць, як бабулі ў па
лескіх вёсках называюць аме
рыканца Джона Кунстадтэра
“нашым хватографам”. З кож
най са сваіх мадэляў спадар
Джон падоўгу гутарыць. Гу
тарыць пабеларуску, прак
тычна без памылак, з прыем
ным амерыканскім акцэнтам.

Кунстадтэр – былы дыпла
мат, у 20002001 гадах праца
ваў намеснікам амбасадара
ЗША ў Мінску. У 2005 вый
шаў у адстаўку, але з тае пары
праводзіць ў Беларусі па два
тры месяцы штогод. Ездзіць
па нашых вёсках і мястэчках,
фатаграфуе, фатаграфуе.

Што бачыць гэты добра
зычлівы амерыканец у дзесят
ках твараў нашых старых, у
нашых храмах, у нашых ду
бах і буслянках? Што здымае
сваім дзіўным фотаапаратам,
які выраблены недзе ў сярэдз
іне мінулага стагоддзя? Фаль
клор і аўтэнтыку? І я так думаў.

— Тое, што я здымаю, да
тычыцца годнасці беларусаў,
але адлюстроўвае таксама
існасць амерыканцаў, — тлу
мачыць Кунстадтэр. – Бо шмат
людзей не схацелі на працягу
ХІХ стагоддзя жыць пад
імперскімі сіламі, і хацелі па
чаць зноў – эмігравалі да Аме
рыкі. І пабудавалі маю Радзі
му. І кожны амерыканец, хто
падумае хаця б 5 хвілін, зга
дае, колькі мы павінны гэтым
людзям – беларусам, палякам,
літоўцам, украінцам, якія былі
бедныя, прыехалі ў Амерыку і
пабудавалі нашую Радзіму.
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Выборы в мест�
ные Советы депу�
татов Беларуси
назначены на 25 ап�
реля 2010 года. Со�
ответствующий
указ в понедельник
подписал глава го�
сударства.

Как сообщили
«БЕЛТА» в пресс
службе президента
Беларуси, Александр
Лукашенко 18 янва
ря подписал указ
№21 «О назначении
выборов в  местные
Советы депутатов
Республики Беларусь
двадцать шестого со
зыва».

Документ предпи
сывает «Центральной
комиссии Беларуси по
выборам и проведению
р е с п у б л и к а н с к и х
референдумов в соот
ветствии со своими
полномочиями орга
низовать проведение
выборов в местные Со
веты депутатов и осу
ществлять контроль за
исполнением законо
дательства о выборах»,
с о о б щ а е т
www.interfax.by.

Государственные
органы, иные органи
зации должны обеспе
чить выполнение в
установленные Изби
рательным кодексом
Беларуси сроки отне
сенных к их компетен
ции организационных
мероприятий по под
готовке и проведению
выборов, говорится в
документе.

Вадим ЛИВНЕВ

Председатель Цент�
ризбиркома Лидия Ер�
мошина в интервью «Ев�
рорадио» пообещала,
что будет занимать
эту должность
столько, сколько посчи�
тает глава государства.
Кроме того, чиновница
дала себе любопытную
характеристику.

Прежде всего, Лидия
Ермошина назвала себя
«членом команды прези
дента». Не то, чтобы это
было сенсационное откры
тие. Но всетаки обычно ру
ководители избирательных
комиссий стремятся хотя
бы создавать видимость

«Член к«Член к«Член к«Член к«Член команды президента»оманды президента»оманды президента»оманды президента»оманды президента»
и «ки «ки «ки «ки «козел отпущения»озел отпущения»озел отпущения»озел отпущения»озел отпущения»

нейтралитета, а не расписы
ваются публично в принад
лежности к тому или ино
му политическому клану.
Ермошина же изначально
присягает на верность Лу
кашенко.

При этом председатель
ЦИК отрицает личное уча
стие в фальсификациях ре
зультатах выборов. На воп
рос, как она реагирует на
подобные обвинения, после
довал ответ: «Я только
назначенный «козел отпу
щения». Я уверена, что я
действовала честно и спра
ведливо. Более того, я де
лаю многое для того, чтобы
политические оппоненты
власти участвовали в изби
рательной кампании. Обви
няют, но они же отлично
знают, что Ермошина не
считает голоса. Она только

фиксирует и передает по
лученный результат выбо
ров. Поэтому фальсифици
ровать лично (выделено
мной – В.Л.) я ничего не
могу».

Таким образом, предсе
датель ЦИК не исключает
возможности фальсифика
ций в принципе, а лишь от
рицает личное участие в
процессе: мол, что мне пе
редали из регионов, то я
сложила в столбик и сооб
щила всем полученный ре
зультат.

В принципе, Ермошина
ведет себя грамотно. Она
знает: сколько веревочке не
виться, конец все равно бу
дет. Поэтому уже сейчас
как бы ходом стелит солом
ку там, где в будущем мож
но очень сильно поскольз
нуться…
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Юлія АЛЯКСАНДРАВА

Сяргей Каваленка,
якога за вывешванне бел�
чырвона�белага сцяга на
галоўнай елцы Віцебска
абвінавачваюць у хулі�
ганстве і супраціве
міліцыі, 19 студзеня
прайшоў псіхалагічную
экспертызу. «Мяркую,
што на ход следства гэ�
тая экспертыза ніяк не
паўплывае, бо на ўсе пы�
танні я адказваў
нармальна», кажа ён.
Адначасова з тым, абві�
навачванні ў дачыненні
да віцебскага актывіста
былі перакваліфікава�
ныя.

Экспертыза, ініцыява
ная міліцыянтамі, заняла
2,5 гадзіны.

— Спачатку была камісія
з трох ці чатырох чалавек,
пры якой прысутнічала і
следчая, — распавёў Сяргей
Каваленка «Салідарнасці».
— Там зачытваліся абвіна
вачванні міліцыі, а я распа
вядаў што і чаму зрабіў. Як
я ўбачыў, камісіі было ціка
ва мяне слухаць. Я патлума
чыў ім, што такое палітыка,
што гэта адрозніваецца ад
псіхалогіі. Пасля я адказваў
на пытанні псіхолага, якія
выяўлялі ўзровень памяці і
таму падобнае. Гэта былі раз
настайныя табліцы, асацы
яцыі, шэраг пытанняў…
Мяркую, што на ход след
ства гэтая экспертыза ніяк
не паўплывае, бо на ўсе пы
танні я адказваў нармальна.

Як стала вядома, абвіна
вачванні ў дачыненні да
віцебскага актывіста былі
перакваліфікаваныя.

– Па сутнасці ж, яны не
асабліва змяніліся, —

лічыць Каваленка. — Пакі
нулі «супраціў супрацоўні
ку ўнутраных спраў ці
іншай асобе, якая ахоўвае
грамадскі парадак» (арты
кул 363 Крымінальнага ко
дэксу, які пагражае заклю
чэннем да пяці год). Замест
другой часткі артыкула 339
— абвінавачванні ў пару
шэнні першай часткі таго ж
артыкула (наўмысныя дзе
янні, якія груба парушаюць
грамадскі парадак і дэман
струюць яўную непавагу да
грамадзтва), што прадуг
леджвае ад нуля да трох
гадоў пазбаўлення волі.

Нагадаем, што сцяг над
елкай у Віцебску з’явіўся 7
студзеня. Неўзабаве ак
тывіст быў затрыманы, а ў
дачыненні да яго была
ўзбуджана крымінальная
справа. Ад сваіх дзеянняў
Сяргей Каваленка не адмаў
ляўся, кажучы, што для яго
«гэта справа гонару».
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Александр СТАРИКЕВИЧ

Недавно Татьяна
Юмашева, дочь первого
президента России Бори�
са Ельцина, рассказала
в своем ЖЖ об одном из
самых драматических
событий второй полови�
ны девяностых. Тогда
Александр Лукашенко
был на расстоянии не�
скольких шагов от того,
чтобы воцариться в
Кремле…

Этот пост Татьяны Юма
шевой я читал с особым ин
тересом, поскольку в 1997
году сам проводил журнали
стское расследование, ито
гом которого стала статья
«Петля Рюрикова», посвя
щенная событиям вокруг
подписания договора о со
здании Союза Беларуси и
России. Разумеется, офи
циальные источники умал
чивали о том, что творилось
за кулисами. Восстанавли
вать картину происшедше
го приходилось буквально
по крупицам, тщательно от
деляя достоверную инфор
мацию от «дезы». Поэтому
и много лет спустя было
приятно получить подтвер
ждение из первоисточника,
что в 1997м удалось пра
вильно «расшифровать» то,
что пытались скрыть от по
сторонних глаз сильные
мира сего.

В «Петле Рюрикова» со
держались некоторые дета
ли, о которых Татьяна Юма
шева не упоминает. Поэто
му предлагаю вашему вни
манию фрагмент той
статьи:

«В конце февраля 1997
года в Минск прилетел по
мощник президента России
по международным делам
Дмитрий Рюриков. Его
миссия состояла в том, что
бы подготовить преобразова
ние сообщества Беларуси и
России в союз.

Во многом именно благо
даря участию президентс
кого помощника стала
возможной многоходовая
комбинация, в результате
которой Борис Ельцин едва
не лишился власти. Поэто
му, признавая заслуги од
ного из основных исполни

телей этого плана, условно
назовем его «петлей Рюри
кова».

Задачу Рюрикова силь
но облегчало то обстоятель
ство, что первоначально
никто не придал особого
значения готовящемуся
превращению. Кремлевс
кие политики были
прекрасно осведомлены о
формальном характере до
говора о российскобелорус
ском сообществе, заключен
ного в апреле 1996 года.

Гром грянул через ме
сяц. В течение марта союз
ное лобби с соблюдением
всех правил конспирации
готовило новый российско
белорусский договор.
Вицепремьер Валерий Се
ров заручился одобрением
проекта со стороны практи
чески всех заинтересован
ных ведомств. И сделал это
таким образом, что на до
кументе стояли визы заме
стителей, заместителей за
местителей и т.д., но те, кто
представлял потенциаль
ную угрозу для такого
договора, до самого после
днего момента его так и не
увидели.

Презентация Борису
Ельцину разработок, ав
торство которых чаще все
го приписывается Сергею
Шахраю, состоялась сразу
после саммита в Хельсин
ки. Там, как известно,
принималось вполне пред
сказуемое решение о при
нятии новых членов в
НАТО, вызвавшее гнев рос
сийских властей. В этой
обстановке идея ответить
на расширение СевероАт
лантического блока заклю
чением российскобело
русского союза попала на
благодатную почву, успеш
но подготовленную мини
стром иностранных дел
Евгением Примаковым,
который лично визировал
проект и, соответственно,
был в курсе всех его осо
бенностей.

В этот момент всплыла и
анонимная сопроводиловка
к договору, адресованная
Ельцину. Этот документ с
нехитрым названием «Об
интеграции России и Бела
руси» представлял собой
концентрированное изложе
ние аргументов в пользу но
вого Союза.

Начинался он с ответа на
вопрос: а на кой черт вооб
ще в данный конкретный
момент Кремлю заключать
еще один масштабный до
говор с Минском, если он не
предусматривает государ
ственного объединения?
Почти все аспекты взаимо
отношений России и Бела
руси как независимых
государств уже были отре
гулированы существовав
шими на тот момент согла
шениями, в том числе
договором об образовании
сообщества РБ и РФ, заклю
ченным в 1996 году. В этой
связи документ гласил:
«Социальноэкономические
реформы в России находят
ся сегодня в той критичес
кой стадии, когда их успех
в решающей степени зави
сит от настроения людей.
Рост патриотизма и доверия
к президенту России вслед
ствие объединения России
и Беларуси может дать
реформам необходимую
энергию общественной под
держки...» Надуманность и
неубедительность этой мо
тивации очевидна.

Еще две цитаты:
«Перехват оружия оппо

зиции совсем не означает,
что российскобелорусская
интеграция ведет к возрож
дению тоталитарного СССР,
а представленный на ваше
рассмотрение проект дого
вора о союзе Беларуси и Рос
сии является детищем ком
мунопатриотов…»

«Договор о союзе Бела
руси и России был рожден
не в недрах оппозиционно
го парламента, а был подго
товлен рабочей группой,
созданной по вашему пору
чению…»

С удивительным упор
ством автор записки пыта
ется отмести любые подо
зрения о причастности
оппозиции к идее подписа
ния союзного договора. Но
именно эта настойчивость
порождает серьезные со
мнения. Тем паче, если
учесть некоторые особенно
сти человеческой психоло
гии: тот, кто оправдывается
до предъявления обвине
ния, как правило, на самом
деле является виновным (на
воре шапка горит).

И уж совсем неожидан
но звучит вывод: «Отказ от

его (союзного договора –
А.С.) подписания означает
не просто конфликт с пар
ламентом и оппозицией, но
и конфликт с правитель
ством, конфликт с обще
ственными ожиданиями, с
российским и белорусским
народами».

Если под общественны
ми ожиданиями имелись
ввиду чаяния тех, кто гото
вил Ельцину капкан в виде
союзного договора, то этот
тезис безусловно соответ
ствовал действительности.
В подтверждение его оппо
зиционеры в Госдуме и за
ее пределами неожиданно
лояльно отнеслись к итогам
Хельсинкского саммита, но
взамен активно потребовали
от властей пойти навстречу
«единственному союзнику
России на международной
арене».

Что касается ответа на
вопрос, кому на самом деле
нужен такой договор, то он
был прекрасно замаскиро
ван среди пафосных утвер
ждений о славянском
братстве и историческом
единстве народов. Статья 18
данного проекта договора
определяла порядок форми
рования высшего Совета
Союза. В этом органе были
зарезервированы места для
глав Беларуси и России,
премьерминистров и руко
водителей палат парламен
тов обеих стран, а также
для председателя исполко
ма Союза.

Совершенно очевидно,
что при таком раскладе Ель
цин терял бы контроль над
высшим Советом. Четыре
белорусских голоса плюс
голос председателя Госду
мы Геннадия Селезнева, ко
торый в то время находился
в открытой оппозиции к
президенту РФ, обеспечива
ли Александру Лукашенко
победу в любом голосова
нии.

Между тем статья 17
предполагала возвести ре
шения органов Союза в ранг
обязательных для непосред
ственного исполнения «го
сударственными органами,
юридическими и физичес
кими лицами в государ
ствахучастниках». Так
формировалась необходи
мая юридическая база для
отстранения от власти Бори
са Ельцина.

Окончание на с.7
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До!ганечаканы ростДо!ганечаканы ростДо!ганечаканы ростДо!ганечаканы ростДо!ганечаканы рост
Аляксандр ЧУБРЫК,
«Наша Ніва»

Нарэшце, Беларусь
выйшла з рэцэсіі — з па�
лёгкай уздыхнеце вы,
зайшоўшы на сайт Бел�
стату, каб пацікавіцца
вынікамі 2009 года.
ВУП не ўпаў, нават вы�
рас — на 0,2%.

Як заўжды, магчымыя
два тлумачэнні — альбо
«ажыўленне на замежных
рынках разам з ростам інве
стыцыяў сталі галоўнымі

фактарамі росту эканомікі
ў чацвёртым квартале (а ім
дапамог эфект нізкай базы
канца 2008 года)», альбо
«айчынная статыстыка
чарговы раз давяла цікаў
ным, што няма нічога не
магчымага».

Ні адно, не другое нельга
ні пацвердзіць, ні абверг
нуць.Цікава толькі, што
дадзеныя Белстата (паска
рэнне росту ВУП з кастрыч
ныка 2009 года) «трохі» су
пярэчаць іншым афіцый
ным дадзеным Маніторын
гу прадпрыемстваў рэальна
га сектара эканомікі, які
ладзіць Нацбанк.

Папершае, і ў кастрыч
ныку, і ў лістападзе коль
касць прадпрыемстваў, на
якіх быў адзначаны спад
вытворчасці і агульнае па
гаршэнне сітуацыі, у пара
ўнанні з папярэднімі меся
цамі, павялічвалася. Больш
за тое, індэкс бізнэскліма
ту пагоршыўся нават у пара
ўнанні з адпаведным перыя
дам 2008 года, калі крызіс
толькі пачынаўся.

Нарэшце, цытуючы Нац
банк, «у студзенілістападзе
2009 года…назіраліся адмоў
ныя змены асобных паказчы
каў іх [прадпрыемстваў]
фінансавагаспадарчай дзей
насці ў параўнанні з студзе
немлістападам 2008 года.
Пагоршылася эканамічнае

становішча шмат якіх прад
прыемстваў. Узровень
фізічных аб’ёмаў вытвор
часці, загрузкі вытворчых
магутнасцяў, фізічных аб’
ёмаў замоваў на ўнутраным
і замежных рынках, чыста
га прыбытку быў ніжэйшы
за ўзровень студзеняліста
пада 2008 года, а пратэрмі
наванай крэдыторскай і дэб
іторскай запазычанасці —
вышэйшы».

Калі нават рост ВУП і
быў, на халеру ён нам такі
патрэбны? Можа, варта
кінуць хлусіць самім сабе і
пачаць грунтаваць аналіз і
эканамічную палітыку на
адэкватнай статыстыцы?
Даруйце за рытарычныя
пытанні.

КККККто и кто и кто и кто и кто и как побеак побеак побеак побеак побеждал в угждал в угждал в угждал в угждал в углеводородных войнахлеводородных войнахлеводородных войнахлеводородных войнахлеводородных войнах
России и БеларРоссии и БеларРоссии и БеларРоссии и БеларРоссии и Беларууууусисисисиси

По настоянию российс
кой стороны пошлина была
унифицирована в январе
2004 года.

Итог: выиграла Бела;
русь

Унифицированная по
шлина продержалась всего 3
месяца: уже в апреле 2004
года Россия повысила ее до
31,5 долларов, а Беларусь —
всего до 30,5 долларов за тон
ну. С каждым новым повы
шением разбежка станови
лась все больше, позволяя
привлекать в Беларусь деше
вые ресурсы и зарабатывать
деньги на экспорте нефтепро
дуктов.

Если в 2004 году импорт
нефти в Беларуси составил
17,8 млн тонн, то в 2005 году
он вырос до 19,3 млн тонн.
Больше нефти – больше
нефтепродуктов на экспорт.
В 2004 году экспорт нефте
продуктов составил 12,9
млн тонн на сумму 3,3 млрд
долларов, в 2005 – 13,5 млн
тонн на сумму 4,8 млрд дол
ларов.

Для того чтобы остано
вить это поступательное
превращение Беларуси в
крупнейшего европейского
экспортера бензина, понадо
бится еще одна нефтяная
война, которая приведет к
введению с 2007 года экс
портной пошлины на нефть,
поставляемую в Беларусь.

Первая энергетическая
Временное прекраще

ние с 1 января 2004 года по
ставок «Интер РАО ЕЭС»
электроэнергии, вызван
ное отказом Беларуси им
портировать ее после повы
шения цены. Импорт был
возобновлен только с авгус
та 2004 года

Итог: ничья
Особых выгод из этого

конфликта ни одна из сто
рон не извлекла. Крупней
ший импортер российской
электроэнергии – Беларусь
— выкупила в 2004 году
только 1,5 млрд кВт/ч
электроэнергии (для срав
нения: в 2002 году импорт
составил 3,7 млрд., в 2003
– 3,5 млрд кВт/ч.). Но Бе
ларусь сполна компенсиро
вала этот недобор в следую
щем, купив в 2005 году 4,5
млрд кВт/ч электроэнер
гии.

Вторая газовая
В конце 2006 года конф

ликт по газу путем чрезвы
чайных физических и
моральных усилий был раз
решен в самый канун Ново
го года — за 2 минуты до боя
курантов. Минск и Москва
после долгих пререканий,
вызванных провозглашен
ным Россией курсом на
коммерциализацию отно
шений в сфере топливно
энергетического комплекса,
всетаки нашли консенсус.

Согласно подписанно
му 31 декабря докумен

ту, в 2008, 2009, 2010 го
дах цены на газ для Бела
руси составят соответ
ственно 67%, 80% и 90%
от европейской за мину
сом транспортных издер
жек и экспортной пошли
ны.

Итог: ничья
Хотя тот факт, что цена с

47,6 долларов за 1 тыс. куб.
м. сразу выросла до 101,3
долларов за 1 тыс. куб. м.,
что в итоге привело к росту
стоимости газового импорта
с 1 млрд. долларов до 2
млрд. долларов, Беларусь
сумела выторговать важные
поблажки. Она получила не
европейскую цену на газ, а
достаточно длительный пе
реходный период на пути к
этому.

Впрочем, условия этого
контракта, как показывает
практика белорусскорос
сийских отношений в сфере
ТЭК, пророчат новую, тре
тью газовую войну – в конце
2010 года, когда придется
пересматривать четырехлет
ний договор. Возможность
возникновения нового конф
ликта в газовой сфере по
окончании текущего года
доказывает и нынешняя си
туация с нефтью. Времен
ный компромисс, найден
ный сторонами после
введения Россией экспорт
ной пошлины на нефть для
Беларуси в 2007 году, сей
час вылился в новые нефтя
ные сражения.

Вторая нефтяная
В декабре 2006 года Рос

сия, поняв тщетность попы
ток уговорить Минск
делиться доходами от про
даваемых за рубеж нефте
продуктов из российской
нефти, просто ввела тамо
женную пошлину на экс
порт стратегического ресур
са в Беларусь.

Военные действия выли
лись в прекращение транзи
та нефти через Беларусь в
Европу.

По условиям компро
миссного соглашения, под
писанного 13 января, пошли
на должна взиматься с
нефти, которая идет на пере
работку и дальнейший вывоз
за границу в виде нефтепро
дуктов. На поставки для внут
реннего потребления была ус
тановлена нулевая пошлина.

В результате белорусско
российских договореннос
тей было установлено
распределение доходов от
таможенных пошлин на эк
спорт нефти между страна
ми: в 2007 году —
70%х30% (70% — у Рос
сии), в 2008 – 80%х20%, в
2009 – 85%х15%.

Итог: выиграла Россия
По оценкам экспертов,

Беларусь потеряла около
40% доходов от нефтеэкс
порта. Президент Лукашен
ко в интервью агентству
«Рейтер» назвал сумму по
терь от этих действий Рос
сии 5 млрд. долларов.

Окончание.
Начало на с.1
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Профсоюзные активисты прокПрофсоюзные активисты прокПрофсоюзные активисты прокПрофсоюзные активисты прокПрофсоюзные активисты прокомментировалиомментировалиомментировалиомментировалиомментировали
снижение ставок госпошлиныснижение ставок госпошлиныснижение ставок госпошлиныснижение ставок госпошлиныснижение ставок госпошлины
на регистрацию партий и организацийна регистрацию партий и организацийна регистрацию партий и организацийна регистрацию партий и организацийна регистрацию партий и организаций
Юлия АЛЕКСАНДРОВА

Ставки госпошлины
за регистрацию полити�
ческих партий, профсо�
юзов, общественных
объединений и фондов в
Беларуси снижены. «На
протяжении длительно�
го времени наше прави�
тельство, внося в зако�
нодательство какие�то
косметические измене�
ния, делает вид, что это
д е м о к р а т и ч е с к и е
шаги», — комментиру�
ет новость юрист Бело�
русского Конгресса
д е м о к р а т и ч е с к и х
профсоюзов (БКДП)
Елена Еськова.

Ставки государственной
пошлины, взимаемой за
действия, связанные с госу

дарственной регистрацией
политических партий, про
фессиональных союзов, об
щественных объединений и
фондов снижены в Белару
си в связи с вступлением в
силу Особенной части Нало
гового кодекса, сообщает
www.interfax.by.

Ставка государственной
пошлины за регистрацию
политических партий, их
союзов (ассоциаций) сни
жена с 50 до 20 базовых ве
личин, за регистрацию
международных и респуб
ликанских общественных
объединений, республикан
ских профессиональных со
юзов, их союзов (ассоциа
ций) – с 25 до 10 базовых
величин, за регистрацию
местных общественных
объединений, их союзов
(ассоциаций) – c до 10 до 5
базовых величин.

Юрист БКДП Елена Есь;
кова, услышав новость о

снижении госпошлины,
рассмеялась.

– Мне очень «нравится»,
когда наши руководящие
органы предпринимают ка
кието шаги и всячески по
казывают, будто это шаги к
демократии, – сказала она
«Салідарнасці». – Летом, на
пример, они создали прави
ла, по которым политичес
ким партиям и профсоюзам
после регистрации не нужно
самим обращаться в налого
вую службу. На деле же всё
осталось так, как и было. Те
перь они уменьшают ставки,
при этом делая всё возмож
ное, чтобы партии просто не
регистрировать! К примеру,
абсолютно незаконно было
отказано в регистрации Бе
лорусской партии труда…
Конечно, уменьшение по
шлин – это хорошо. Но поря
док регистрации это не
облегчит. На протяжении
длительного времени наше

государство, правительство,
внося в законодательство ка
кието косметические изме
нения, делает вид, что это де
мократические шаги. А
ситуация остаётся той же.

– Смазать удавку мылом
или мёдом – суть от этого
не меняется, – считает пред
седатель Белорусского
профсоюза работников ра
диоэлектронной промыш
ленности (РЭП) Геннадий
Федынич. – Если бы они
изменили принцип регист
рации – это была бы под
вижка для общественных
объединений и политичес
ких партий. А то, что сдела
ли сейчас, ничего не меня
ет! Разве сумма пошлины
была когдато камнем пре
ткновения в вопросах реги
страции? Снижение по
шлин сложно назвать даже
косметическим шагом! Это
сделано только для того, что
бы поставить галочку.

К борьбе с профсоюзным активистомК борьбе с профсоюзным активистомК борьбе с профсоюзным активистомК борьбе с профсоюзным активистомК борьбе с профсоюзным активистом
подключилась милицияподключилась милицияподключилась милицияподключилась милицияподключилась милиция
Наталья СЕДУН

Уволенный админис�
трацией завода «БелАЗ»
активист Белорусского
профсоюза работников
радиоэлектронной про�
мышленности (РЭП)
Юрий Лобан был вызван
в жодинскую милицию
для беседы. Там его офи�
циально предупредили об
ответственности за
организацию массовых
мероприятий и пригро�
зили тюрьмой.

Как рассказал
«Салiдарнасцi» руководи
тель Минского регионально
го отделения профсоюза
РЭП Николай Похабов,
бывшему бригадиру груз
чиков завода «БелАЗ»
Юрию Лобану позвонили из

Жодинского ГОВД и пригла
сили прийти поговорить.

Беседу с уволенным
профсоюзным активистом
вел заместитель начальни
ка ГОВД города Жодино
Сергей Сивец. Милиционер
официально предупредил
Лобана об ответственности
за организацию и участие в
несанкционированных пи
кетах и митингах.

На вопрос рабочего, что
ему за это будет, по словам
Лобана, был дан ответ: «сра
зу будем сажать».

— Это психологический
пресс, — считает Николай
Похабов. — Давят на него,
чтобы отказался от борьбы
за свои права.

Напомним, Юрий Ло
бан за время работы брига
диром грузчиков на заводе
«БелАЗ» не нарушал трудо
вой дисциплины, был отме
чен благодарностью адми

нистрации за высокое каче
ство работы. Несмотря на
это, наниматель уволил его
по окончании 5летнего сро
ка контракта. Хотя долж
ность Лобана не подлежала
сокращению, а на его место
был взят другой работник.

Руководство предприя
тия попыталось дискреди
тировать моральный облик
бывшего работника, заявив,
что он, якобы, безответ
ственно относится к своей
малолетней дочери. Однако
бывшая жена Лобана опро
вергла ложные утвержде
ния заводского идеолога.

Профсоюз РЭП, в кото
ром состоит Лобан, обратил
ся в суд, обвиняя админис
трацию в дискриминации
по профсоюзному признаку
и требуя восстановления
активиста на работе.

И хотя в суде подтверди
лись факты нарушения тру

дового законодательства ру
ководством БелАЗа, судья
встала на сторону нанимате
ля и оставила Лобана безра
ботным.

Теперь к усилиям адми
нистрации БелАЗа и Жо
динского районного суда
добавились и старания го
родской милиции.

Непросто, повидимо
му, будет теперь белорус
скому правительству на
мартовской сессии Админи
стративного Совета убедить
Международную организа
цию труда в том, что в Бела
руси нет давления, пресле
дований и дискриминации
профсоюзных активистов.

А тем временем профсо
юз РЭП готовит кассацион
ную жалобу в Минский
областной суд и собирает
добровольные пожертвова
ния для трехлетней дочери
уволенного работника.

Читайте www.gazetaby.comЧитайте www.gazetaby.comЧитайте www.gazetaby.comЧитайте www.gazetaby.comЧитайте www.gazetaby.com
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папярэджаннепапярэджаннепапярэджаннепапярэджаннепапярэджанне

Міністэрства выстав�
іла адразу некалькі прэ�
тэнзій да арганізацыі —
датычна сяброўскага
пасведчання, статусу
Цэнтра прававой абаро�
ны СМІ і наогул мэтаў і
задач БАЖ.

Загад падпісаў 13 студзе
ня намеснік міністра Аляк
сандр Сіманаў. Копія загаду
накіраваная Міністэрству
інфармацыі.

Папершае, Мінюст
лічыць, што на пасведчанні
ГА «БАЖ» нібыта неправа
мерна змешчаны надпісы
«Прэса» і «Press», у той час
як БАЖ не з’яўляецца срод
кам масавай інфармацыі.

Мінюст спасылаецца на
інцыдэнт з затрыманнем на
шклозаводзе «Нёман» журна
ліста А. Дзянісава, які ў ліста
падзе 2009 г. «ажыццяўляў
відэарэпартаж» на тэрыторыі
завода, пры гэтым «прадста
віўся як журналіст і прад’явіў
пасведчанне ГА «БАЖ»».

«Такія ж пасведчанні вы
дадзены і іншым членам ГА
„БАЖ“», — падкрэслівае
Мінюст. Міністэрства ўпэўне
нае, што такім чынам аргані
зацыя парушыла закон «Аб

СМІ», а гэтыя дзеянні пры
вялі да «неабгрунтаванага
прысваення членамі дадзенай
арганізацыі паўнамоцтваў
журналіста сродку масавай
інфармацыі…»

Акрамя таго, Мінюст
лічыць, што дзейнасць Цэнт
ра прававой абароны СМІ пры
ГА «БАЖ» «не прадугледжа
на статутам» арганізацыі.
«Больш за тое, задачы дадзе
нага фарміравання, выкладзе
ныя ў палажэнні аб ім, выход
зяць за межы статутных
задач ГА „БАЖ“», — лічыць
Мінюст.

«Апрача пералічанага, на
сайце змешчана інфармацыя
аб мэтах дзейнасці ГА
„БАЖ“, якія не адпавядаюць
статутным», — заканчвае пе
ралік сваіх прэтэнзій Мінюст.

Міністэрства абавязвае
кіраўніцтва БАЖ на працягу
месяца забраць усе выдадзе
ныя раней пасведчанні згада
нага ўзору і «забяспечыць…
далейшую немагчымасць ка
рыстання імі»; ліквідаваць
астатнія «парушэнні» і «вып
рацаваць меры, накіраваныя
на недапушчэнне ў далей
шым парушэнняў патраба
ванняў заканадаўства і стату
та арганізацыі», а таксама
«прадаставіць Міністэрству

юстыцыі доказы выканання
пералічаных вышэй патраба
ванняў».

Папярэджанне можа быць
абскарджана на працягу ме
сяца ў Вярхоўны Суд РБ.

Кіраўнікі БАЖ заяўля
юць, што абавязкова будуць
абскарджваць папярэджанне,
якое лічаць неабгрунтаваным.

Андрэй Бастунец, на;
меснік старшыні ГА «БАЖ»:
«Папярэджанне Міністэрства
юстыцыі дастаткова дзіўнае.

Мінюст сам кажа, што
БАЖ не з’яўляецца СМІ, і не
зразумела, як ён можа пару
шыць у такім выпадку закон
„Аб СМІ“. Дарэчы, зацверд
жанай формы ўзору пасвед
чання сябра Грамадскага аб’
яднання не існуе. Якім чынам
можна парушыць тыя праві
лы, якія не зацверджаныя,
мне асабіста незразумела.

Што тычыцца выкарыс
тання слова „прэса“, дык, паў
таруся, закон „Аб СМІ“ не рас
паўсюджваецца на дзейнасць
БАЖ як грамадскага аб’яд
нання. Падругое, слова „прэ
са“ ў самім гэтым законе не
згадваецца, акрамя як датыч
на прэсавых канферэнцый і
прэсавых службаў…»

Жанна Літвіна, старшы;
ня ГА «БАЖ»: «У дакумен

це, атрыманым ад Міністэр
ства юстыцыі, ёсць і такі сказ:
«Апрача пералічанага, на сай
це змешчана інфармацыя аб
мэтах дзейнасці БАЖ, якія
не адпавядаюць статут
ным»… Якія з іх не адпавяда
юць, якім статутным нормам
— адказаў на гэтыя пытанне
пакуль няма. І яшчэ: калі
БАЖ выдае пасведчанне сяб
рам сваёй арганізацыі, то
тым самым мы пацвярджа
ем, што гэты чалавек з’яўля
ецца сябрам грамадскага аб’
яднання не механізатараў, не
будаўнікоў, а менавіта жур
налістаў. Яно сведчыць пра
прыналежнасць гэтага чала
века да нашай прафесіі…»

Андрэй Бастунец: «Што
тычыцца Цэнтра прававой
абароны СМІ пры БАЖ —
гэта структурнае падраздзя
ленне БАЖ, якое дзейнічае
на падставе адпаведнага па
лажэння. Яго стварэнне пра
дугледжана статутам БАЖ.
Уся інфармацыя пра гэта
была накіравана Мінюсту, і
дзе менавіта Мінюст знай
шоў парушэнні, вельмі цяж
ка сказаць, бо ў чым канкрэт
на дзейнасць Цэнтра
выходзіць за межы прадуг
леджаныя статутам, у папя
рэджанні не згадваецца.

Я думаю, адказ на гэтыя
пытанні мы атрымаем пасля,
калі справа дойдзе да Вярхоў
нага суда. Я думаю, што мы
будзем абскарджваць гэтае
папярэджанне».

Заочникам предлагают служить в резервеЗаочникам предлагают служить в резервеЗаочникам предлагают служить в резервеЗаочникам предлагают служить в резервеЗаочникам предлагают служить в резерве
Виталий РУГАЙН,
«Еврорадио»

Еврорадио выясняло,
как Минобороны будет
призывать студентов�за�
очников в армию и обсуж�
далось ли это с универси�
тетами.

Напомним, в конце декаб
ря депутаты приняли в первом
чтении поправки в закон о во
инской службе, согласно ко
торому заочники будут слу
жить.

Как объяснил начальник
управления идеологической
работы Минобороны Вячеслав
Ременчик, они в первую оче
редь смогут выбирать службу
в резерве.

Вячеслав Ременчик: “Та
ким образом они смогут соче
тать учебу, трудовую деятель
ность и воинскую службу”.

В резерве служат три
года (два года с высшим об
разованием). Сборы проходят
в каждой воинской части по
своему, но приблизительно от
35 до 40 дней раз в год.

Ожидается, что призы
вать будут всех заочников,
кроме тех, кто может полу
чить отсрочку по здоровью
или другим обстоятель
ствам, предусмотренным за
коном.

Вячеслав Ременчик: “Сей
час в Беларуси действует са
мое большое количество отсро
чек от призыва — 29. В Рос
сии — 27, в Украине — 19”.

Заочники в армии понадо
бились, потому что не хватает
солдат: в девяностых рожда
лось мало детей.

По мнению начальника
второго отдела БГУ Сергея Ро
дионова, интерес Минобороны
обоснован, но резервы надо ис
кать не среди студентов.

Сергей Родионов: “Мое
личное мнение — парни дол
жны учиться. Но, к сожале
нию, у нас не спрашивают лич
ных мнений когото. Я не знаю
обстановку общую в республи
ке, но знаю, что по состоянию
здоровья и количеству при
зывников она плохая. Я ду
маю, что резервы надо искать
не среди тех, кто учится. Есть
у нас достаточно студентовза
очников, и на каждом курсе
больше сотни”.

До 2002 года у заочников
была отсрочка только на пер
вом и последнем курсах. И
тогда, говорит Сергей Родио
нов, многие бросали универ
ситет насовсем.

Сергей Родионов: “После
службы в армии приходят бо
лее зрелые парни. И вопрос,
вернется ли он к учебе”.

Если заочника призовут в
резерв, на обычную службу, то
место в университете за ним

сохранится, пообещали в уни
верситетах.

После армии заочники
смогут восстановиться в уни
верситете, причем по упро
щенной схеме — достаточно
лишь написать заявление.

“На время службы его от
числяют, потом его восстанав
ливают на тот же курс, с кото
рого он уходил. Ну, например,
если он ушел со второго курса в
армию, то его восстанавлива
ют на второй курс и он учится
дальше”, — рассказали Евро
радио в Академии искусств.

Но как же быть с теми спе
циальностями, набор на кото
рые проходит раз в несколько
лет и на которых учатся почти
что одни парни — как, напри
мер, звукорежиссура?

“Значит, еще год подож
дет, а может на другую специ
альность восстановится, а
может за два года передумает
восстанавливаться”.
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ЮРИСКОНСУЛЬТ

Прекрасно подготов
ленная ловушка уже
практически захлопну
лась. 29 марта Дмитрий
Рюриков направляет
данный проект Генна
дию Селезневу для того,
чтобы депутаты могли
изучить документ. Более
того, по некоторым све
дениям, на тот момент
под договором уже стоял
«автограф» Ельцина. Со
юзное лобби убедило его
в необходимости досроч
ного подписания доку
мента, мотивируя это
тем, что по первоначаль
ному сценарию 2 апреля
планировалась еще и
немедленная ратифика
ция договора парламен
тами России и Белару
си: дело доселе невидан
ное в мировой практике.
Чтобы грандиозное шоу
прошло без сучка без за
доринки, Ельцина угово
рили досрочно подпи
сать соглашение, чтобы
потом предложить для
ознакомления депута
там не проект, а полно
ценный документ.

Эта версия объясня
ет и стремительный
вояж 1 апреля в Минск
секретаря Совета безо
пасности России Ивана
Рыбкина. Ему было пору
чено изъять имевшийся
на руках у Александра
Лукашенко экземпляр
договора с подписью Бо
риса Ельцина…»

В том, что капкан не
сработал, как водится,
оказался виноват Анато
лий Чубайс, тогда зани
мавший пост главы
администрации прези
дента РФ. Получив в пос
ледний момент союзный
договор, он довел до све
дения Бориса Ельцина,
чем чревато вступление в
силу этого документа.

Чтобы избежать скан
дала, 2 апреля 1997 года
договор всетаки был под
писан. Но в абсолютно вы
холощенном виде. Алек
сандру Лукашенко
пришлось отложить свои
мечты о Кремле. Глава Бе
ларуси вновь попытается
прорваться на московский
трон в 1999м. Но это уже
другая история…

Сергей АВЕРЬЯНОВ

В соседней Украине
почти полностью за�
вершен подсчет голосов
избирателей после со�
стоявшихся в воскресе�
нье выборов президен�
та государства.
Результат предсказу�
ем — кто войдет в спи�
сок лидеров, было по�
нятно заранее, равно
как и неизбежность
второго тура. Битва
продолжается. Кто
имеет большие шансы
на победу — лидирую�
щий регионал Виктор
Янукович или действу�
ющий премьер Юлия Ти�
мошенко?

Но момент написания
материала цифры были та
кие: Виктор Янукович —
чуть менее 36% голосов из
бирателей, Юлия Тимо
шенко — без малого 25%,
Сергей Тигипко — чуть бо
лее 13%. После тройки ли
деров идут Арсений Яце
нюк и Виктор Ющенко —
почти 7% и чуть более 5%
соответственно. Остальные
претенденты на высший
пост в государстве набрали
менее 5% голосов.

Можно предположить,
что после обработки остав
шейся части бюллетеней
расклад сильно не изме
нится. В штабе Януковича
уже празднуют победу —
ну что ж, отрыв в 10% мож
но считать неплохим ре
зультатом.

Однако не все так про
сто — впереди второй тур,
и тут расклад теоретичес
ки может существенно из
мениться. Главный вопрос
теперь в том, кому отойдут
голоса, отданные за канди
датов, не прошедших сито
первого тура.

Однозначного ответа на
этот вопрос пока нет — и
занявший третье место
Сергей Тигипко, и еще
один участник избиратель
ной гонки Анатолий Гри
ценко уже заявили, что не
поддержат ни одного из

УУУУУкраинсккраинсккраинсккраинсккраинскаяаяаяаяая
президентская битвапрезидентская битвапрезидентская битвапрезидентская битвапрезидентская битва

вышедших во второй тур
кандидатов. Не исключе
но, что так же себя поведут
и иные кандидаты.

Но заявить — это одно,
а как оно будет на самом
деле — вопрос довольно
сложный. Возможны и не
кие переговоры, которые
изменят решение того же
Тигипко, а ведь его более
13% — лакомый кусок для
обоих лидеров гонки.

Однако даже если не
вышедшие во второй тур
кандидаты не изменят сво
его решения не поддер
жать ни Януковича, ни Ти
мошенко, еще не факт что
все до единого голосовав
шие за них украинцы так
и поступят. Скорее всего,
как раз таки нет.

Давайте попробуем
спрогнозировать — кому
же отойдут голоса избира
телей, отданные за канди
датов, не прошедших во
второй тур?

Голоса, отданные за Ти
гипко в значительной час
ти могут отойти Юлии Ти
мошенко. То же самое
касается голосов, отданных
за Арсения Яценюка и Вик
тора Ющенко. Сюда же пой
дут и пару процентов, от
данные за Олега Тягнибока.
Все голосовавшие за этих
кандидатов избиратели
вряд ли проголосуют за
Виктора Януковича. Итого
набирается более 20% —
очень неплохой ресурс для
леди Ю во втором туре. И
за эти голоса Тимошенко,
безусловно, будет бороться.

Януковичу, вероятнее
всего, отойдут голоса, от

данные за коммуниста
Петра Симоненко — это
около 4% и, может быть,
отданные за Владимира
Литвина. Это еще около
2,5%. Ну можно поскрес
ти по остальным участни
кам президентской гонки,
но там цифры, в общемто,
в пределах статистической
погрешности. Выходит не
много — ну максимум про
центов 10. Так что Януко
вичу прирасти голосами
будет гораздо сложнее, чем
его конкурентке.

Конечно, это слишком
прямолинейная схема —
многое зависит от того,
как поведут себя и фаво
риты, и кандидаты, заняв
шие третье и последую
щие места, и украинские
избиратели, которые мо
гут как активно пойти
голосовать, так и проигно
рировать второй тур. По
этому на первый план в
Украине сейчас выйдет
политический торг (пусть
и закулисный), а также
мобилизационная кампа
ния, которая будет призы
вать людей вновь придти
на участки. Ну и обязан
ная по логике вещей уси
лится активность теперь
уже двух оставшихся кон
курентов — Януковича и
Тимошенко.

При всем при этом, на
наш взгляд, именно Тимо
шенко сегодня находится
в более выигрышной ситу
ации. Вопрос лишь в том,
сумеет ли она ей восполь
зоваться.

Так что следим за укра
инскими выборами.

Окончание.
Начало на с.3
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Я не кажу толькі пра Кас
цюшку (але я б не быў амеры
канцам, калі б Касцюшка не
змагаўся)… Я размаўляю пра
простага чалавека. Глядзіце на
мае здымкі. Там таксама про
стыя людзі.

— Пачуўшы, як вы цудоў;
на гаворыце па;беларуску, я
нават не ведаю, як да Вас
звяртацца – містэр Джон ці
спадар Джон…

— Як хочаце. Спадар
Джон – мне падабаецца.

— Падабаецца… А як ста;
лася, што вы не проста, як
фатограф, захапіліся на;
шымі краявідамі і людзьмі,
але і вывучылі нашую мову?

— Ведаеце, сэрца
просіць… Беларуская мова –
еўрапейская мова, нармалё
вая мова. Гэта была мова Вял
ікага Княства. Скарына вы
пусціў Біблію на беларускай
мове яшчэ перад Лютэрам.

Таму вашая мова мае свае
карані, і сур’ёзныя. Мяркую,
што беларуская мова вартая
таго, каб яе вывучыць.

— А што вам у гэтым да;
памагло? Вы ж, пэўна, як
дыпламат, шмат моваў веда;
еце.

— Выдатныя настаўні
цы…

— Агулам колькі часу вы
ўжо правялі ў Беларусі?

— Калі працаваў дыпла
матам, чатырнаццаць меся
цаў. А з 2006 года да сённяш
няга дня – па 90 дзён штогод,
як дазваляе віза. Што праў
да, там лічыцца дзень прыез
ду і ад’езду, таму рэальна вы
ходзіла 70.

— Здаецца, нямала, улі;
чваючы, што гэта – Вашае
жаданне, а не працоўны аба;
вязак.

— Я фатаграфую кола
года ў Беларусі. І трэба выка
рыстаць часу колькі магчы
ма. Я хачу здымаць касцёль
ныя і царкоўныя фэсты,
народныя фэсты, сезоны,
штодзённую працу беларусаў.

Ведаеце, для беларусаў
тое, што я здымаю, можа
падацца звычайным. Але я
знаходжу ў звычайным над
звычайныя рэчы. Код росту
кожнай нацыі іншы. Я рады,
што магу здымаць, як
беларусы рухаюцца, як пра
цуюць, як проста сядзяць на
лаўцы – гэта частка найглы
бейшай вашай культуры.
Глыбокая вашая культура.

— Вы хочаце сказаць,
што расейцы альбо ўкраінцы
рухаюцца або сядзяць на
лаўцы інакш?

— Абавязкова! Пытанне,
мне здаецца, дзіўнае.

— Я правакую Вас на тлу;
мачэнне гэтага.

— Кожная нацыя – непаў
торная…

— І чым Вас прыцягнулі
менавіта беларусы?

— Ведаеце, павуцінка
вельмі моцная. Але адразу як
дакранаемся да павуцінкі –
разбураем яе. І пагэтаму тое,
што знаходжу прывабнага ў
Беларусі — калі здымаю гэ
тыя рэчы – я іх пакідаю на
сваім месцы. Не разбураю іх
годнасці.

Але размаўляць пра
якасці вашай глыбокай
культуры здаецца мне няпра
вільна, таму што калі размаў
ляем пра сціпласць ці пра руп
лівасць – разбураем гэтыя
вельмівельмі якасныя рэчы.
І далікатныя – як павуцінка.
Павуцінка вельмі моцная, але
далікатная.

— Спадар Джон, я калі
глядзеў на здымкі – у кнізе
“Навошта” і на Вашым сай;
це – то ў мяне ўзнікла даволі
дзіўнае адчуванне: што вы
зафіксавалі на іх Беларусь як
мінімум ХІХ стагоддзя. Гэ;
тыя бабулі і дзядулі на Ва;
шых здымках – гэта людзі
яўна не з сённяшняга дня. У
вас не ўзнікла адчуванне,
што вы абмінулі Беларусь ця;
перашнюю?

— Я здымаю, тое што
адначасова існуе сёння і існуе
паза часам. Рытмы, якім сён
няшнія беларусы следуюць,

існавалі, існуюць і будуць існа
ваць. ХІХ стагоддзе ўжо прам
інула, гэта быў вельмі цікавы
час. Аднак я зацікаўлены сён
няшнім часам. І сённяшняй бе
ларускасцю, разумееце?

Пагэтаму тое, што я зды
маю, існуе напэўна, легітым
на, з вялікай вартасцю з
пункту гледжання культуры.
Гэта жывая культура, жывая.
Я здымаю жывыя рэчы, а не
фальклор ці экзотыку, ці
штосьці ў музеі.

— Мяне гэта проста на;
штурхнула на думку, што за
прамінулае стагоддзе ў бела;
рускай вёсцы нічога не змя;
нілася…

— Змяняецца! Людзі не
жывуць гэтак жа сама – жывуць
з тэлебачаннем, кампутарамі…
У маіх здымках вы можаце
бачыць, што, напрыклад, на Яб
лычны Спас дзеці ходзяць у су
часных строях, а не ў традыцый
ных. Але сама традыцыя жыве.
І мой фокус – гэта жывая бела
руская культура, дынамічная.

— З’явіўся тэлевізар і
інтэрнэт, а Яблычны Спас
застаўся…

— Бо ёсць кронас і ёсць
кайрас, ёсць цячэнне часу, і
ёсць існасць, варункі, імгнен
не часу. Я стараюся здымаць,
наколькі магчыма, тое, што
паза часам. Штосьці глыбей
шае, чым проста фальклор
ныя ансамблі.

— …Мне цікава, як гляд;
зіце на свае працы Вы самі.

— Няважна. Важна – як
людзі, беларусы ці амерыкан
цы ці заходнееўрапейцы
глядзяць на Беларусь у маіх
здымках. Мае здымкі – пункт
гледжання аднаго чалавека.

Я не люблю размаўляць
пра свае здымкі. Нешта вам
падабаецца, нешта — не.
Можа, вы думаеце, што я зды
маю штосьці з мінулых часоў.

— Таму што мяне гэта
ўразіла. Бо калі я прыязд;
жаю ў вёску, я не бачу дарэш;
ты тое, што бачыце Вы. І гэта
для мяне цікава!

— Ведаеце, павага вельмі
важная. Адлюстроўваць год

насць людзей – гэта мая мэта.
Я не фотакарэспандэнт.
Імкнуся быць мастаком.
Імкнуся. Не магу казаць, што
я мастак. Але бачу годнасць.
І знаходжу глыбокую год
насць нармалёвых людзей, —
соль зямлі – у вашых вёсках.

Знаходжу годнасць такса
ма ў гарадах, але спыніць
чалавека, які спяшаецца ў го
радзе па справах, цяжэй. Не
хачу разбураць ягоны рытм,
не хачу перашкаджаць. Таму
здымаю на вёсках.

Але тое, што я здымаю, не
мае нічога агульнага з вёскай,
— толькі з годнасцю. Год
насць знаходзіцца паўсюль –
калі шукаеце.

— Гм… Тое, што вы гаво;
рыце пра годнасць, не клад;
зецца ў канцэпцыю, якую
ўбівалі беларусам увесь са;
вецкі час: беларус – дурны
мужык з каўтуном у валасах,
які сядзіць на парозе сваёй
гнілой хаты і енчыць аб
цяжкім жыцці. А вы гаво;
рыце пра іншых беларусаў…

— Мяне цікавіць існасць
беларускай культуры, існасць
знаходзіцца ў годнасці, а не ў
клішэ…

— Як так сталася, што
вашыя здымкі аздобілі но;
вую кнігу Народнага паэта
Беларусі Рыгора Барадуліна
“Навошта”?

— Мяркую, што лепш пра
гэта спытацца ў спадара Ры
гора. Я меў бясцэнную магчы
масць пазнаёміцца са спада
ром Рыгорам і спадаром
Алесем Камоцкім 9 гадоў
таму. І паважаю іх, бо яны май
стры – майстры мовы, майст
ры творчасці. І майстры бела
рускасці, яны маюць глыбо
кую павагу да сваёй Радзімы.
Гэтыя здымкі я рабіў, бо ат
рымліваю натхненне ад про
стага беларускага чалавека,
простай бабулечкі вашай, про
стага дзіцёнка. І я ўзрушаны
гэтай годнасцю і ўдзячны.

P.S. Сайт Джона Кунстад
тэра, дзе выкладзеныя зроб
леныя ў Беларусі фотаздымкі
— radzimaphoto.com
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